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Nyomtatott és online sajtó 
  

Potápi Árpád: közel kétezer külhoni szervezet nyert el támogatást az 

Együttműködő Nemzet Program keretében 
2024. június 25. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Index.hu, Demokrata, Vasárnap.hu, 

Vajma.info, Magyarszo.rs, Maszol.ro, Ma7.sk, Felvidék.ma, Székelyhon.ro, KISZo.net 

Közel kétezer külhoni szervezet nyert el támogatást a Miniszterelnökség nemzetpolitikai 

államtitkársága által meghirdetett Együttműködő Nemzet Program Külhoni szervezetek 

működésének, fejlesztéseinek, eszközbeszerzéseinek, valamint programjainak és 

rendezvényeinek támogatása című pályázati kiírás keretében - közölte a nemzetpolitikáért 

felelős államtitkár kedden az MTI-vel. Potápi Árpád János felidézte: 2024 az együttműködő 

nemzet éve a nemzetpolitikában. Ennek jegyében hirdették meg a külhoni magyar 

szervezeteknek szóló pályázati felhívást idén márciusban. Kiemelte, a pályázat célja a 

Magyarország határain kívül élő magyarság szülőföldjén való boldogulásának, 

Magyarországgal való kapcsolatai fejlesztésének előmozdítása, valamint magyar nemzeti 

azonosságtudatának megerősítése volt. A kiírásra a magyarság szülőföldön való boldogulása 

szempontjából meghatározó tevékenységet folytató szervezetek nyújthattak be pályázatot 

működésük, fejlesztéseik és eszközbeszerzéseik támogatására, valamint programjaik és 

rendezvényeinek megvalósítására.  

 

Várhelyi Olivér: Ukrajna teljesítette a csatlakozási tárgyalások megkezdéséhez 

szükséges elvárásokat 
2024. június 25. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata 

A jelenlegi nehéz idők ellenére Ukrajna meghozta a szükséges reformintézkedéseket és 

teljesítette a csatlakozási tárgyalások hivatalos megkezdéséhez szükséges elvárásokat - 

jelentette ki Várhelyi Olivér bővítésért és szomszédságpolitikáért felelős uniós biztos kedden 

Luxembourgban. Várhelyi Olivér az uniós csatlakozási tárgyalások megkezdését jelentő, 

Ukrajnával tartott első kormányközi konferenciát követő sajtótájékoztatón mindenekelőtt arra 

hívta fel a figyelmet, hogy a bővítés hosszútávú geostratégiai befektetést jelent a békébe, a 

biztonságba, a stabilitásba és az egész kontinens jólétébe és felemelkedésébe. Hangsúlyozta, 

hogy Ukrajna már most az EU közeli partnere. A társulási megállapodás, amely magában 

foglalja a mélyreható és átfogó szabadkereskedelmi térségben való részvételt is, a két fél 

közötti, számos területen folytatott széleskörű együttműködés alapját képezi. Az EU és Ukrajna 

emellett szorosan és összehangoltan kezeli a kül- és biztonságpolitikát - mondta. Jövőbeli 

tagállamként Ukrajnától az EU elvárja, hogy továbbra is ragaszkodjon az Európai Unióról szóló 

szerződésben felsorolt értékekhez, nevezetesen az emberi méltóság, a szabadság, a demokrácia, 

az egyenlőség, a jogállamiság, valamint az emberi jogok, ideértve a kisebbségek jogainak 

tiszteletben tartásához - emelte ki. 
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https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/06/25/potapi-arpad-bejelentette-kozel-ketezer-kulhoni-szervezet-nyert-el-tamogatast-az-egyuttmukodo-nemzet-program-kereteben
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/06/25/potapi-arpad-bejelentette-kozel-ketezer-kulhoni-szervezet-nyert-el-tamogatast-az-egyuttmukodo-nemzet-program-kereteben
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/06/25/varhelyi-oliver-ukrajna-teljesitette-a-csatlakozasi-targyalasok-megkezdesehez-szukseges-elvarasokat
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/06/25/varhelyi-oliver-ukrajna-teljesitette-a-csatlakozasi-targyalasok-megkezdesehez-szukseges-elvarasokat
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Csütörtökön kiderülhet, ki lesz az RMDSZ államfőjelöltje 
2024. június 25. – maszol.ro 

A Szövetségi Képviselők Tanácsának (SZKT) csütörtöki ülésén dönthet az idei elnökválasztáson 

induló államfőjelöltjéről az RMDSZ. Június 27-én, csütörtökön, 11 órától a kolozsvári Grand 

Hotel Napoca Athene termében ülésezik az SZKT. A szövetség tájékoztatása szerint az ülésen 

Kelemen Hunor elnök politikai tájékoztatót tart, napirenden lesz az európai parlamenti és 

önkormányzati választások eredményeinek értékelése, valamint az államelnöki és a parlamenti 

választások előkészítése. Csoma Botond RMDSZ-szóvivő lehetségesnek tartotta, hogy az ülésen 

döntés születik a szövetség államfőjelöltjéről is. Kelemen Hunor az európai parlamenti és 

helyhatósági választások után a Maszolnak adott videóinterjújában azt mondta, az RMDSZ 

június végén, legkésőbb július első hetében dönt az államfőjelölt személyéről.  

 

Patthelyzet a koalícióban: kedden sem egyeztek meg a pártok az elnökválasztás 

időpontjáról 
2024. június 25. – maszol.ro, Krónika 

Meggyezés nélkül zárultak a keddi tárgyalások a nemzeti liberálisok és a szociáldemokraták 

vezetői között. Ezúttal sem sikerült döntést hozni az elnökválasztás időpontjával kapcsolatban. 

Lucian Romașcanu, a Szociáldemokrata Párt (PSD) szóvivője azt mondta, nem hiszi, hogy a 

vita a koalíció felbomlásáig vezessen. Mint fogalmazott, péntekig mindenképpen döntés kell 

szülessen a kérdésben.  Romaşcanu elmondta: a választások időpontját rögzítő 

határozattervezetet Cătălin Predoiu belügyminiszternek kell előterjesztenie. A tárcavezetőnek 

és pártjának, a Nemzeti Liberális Pártnak (PNL) közösen el kell döntenie, hogy szeptember 15-

ét vagy 29-ét választják-e az első forduló időpontjául. A PNL egy új dátumot vetett fel: 

november 10. (első forduló) és 14. (második forduló). A területi PNL-vezetők azzal érveltek, 

hogy nem tudnak aláírásokat gyűjteni „a strandról". Azzal is érvelnek, hogy a szeptember 15-i 

választások megszervezése egybeesne a tanév kezdetével, ami szervezési problémákat és „szülői 

idegességet” okozna. 

 

Kezdődik Kézdivásárhely vasárnapig tartó városünnepe  
2024. június 25. – szekelyhon.ro 

Úgy tűnik, jó döntés volt tavaly a kézdivásárhelyi önkormányzati képviselők részéről a 

bizonytalan időjárásnak kitett augusztus végéről június végére költöztetni az Őszi Sokadalmat, 

mert a meteorológusok az egész előttünk álló hétre esőmentes időt jósolnak. A városünnep 

pedig éppen keddtől vasárnapig tart, csak most már egyszerűen Sokadalom néven. A tavaly óta 

érvényes időpontváltoztatás semmiképp nem befolyásolta a felhozatal gazdagságát és 

sokszínűségét, hiszen most is száz programpontot sikerült összehozniuk a szervezőknek.  
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https://maszol.ro/belfold/Csutortokon-kiderulhet-ki-lesz-az-RMDSZ-allamfojeloltje
https://maszol.ro/belfold/Patthelyzet-a-koalicioban-csutortokon-sem-egyeztek-meg-az-elnokvalasztas-idopontjarol
https://maszol.ro/belfold/Patthelyzet-a-koalicioban-csutortokon-sem-egyeztek-meg-az-elnokvalasztas-idopontjarol
https://szekelyhon.ro/aktualis/kezdodik-kezdivasarhely-vasarnapig-tarto-varosunnepe
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Augusztus végén újra fesztiváltól lesz hangos a sepsiszentgyörgyi dohánygyár  
2024. június 25. – szekelyhon.ro 

A korábbinál szélesebb tömeget mozgatna meg az idei, augusztus 29–31. között tartandó Sepsi 

Tabakó Fesztivál. A szervezők, akik szerint a csapat is jelentősen erősödött, idén a 30–40-es 

korosztályt is bevonzanák a dohánygyárban tartott háromnapos fesztiválra. A mulatság zajához 

kritikusan viszonyuló környékbeli lakóknak már most jelezték a szervezők: igyekeznek 

körültekintően kialakítani a programot, de kétségkívül szükség lesz türelemre is.  

 

Román képességvizsga: a harmadik tétel fejtörést okozhatott a magyar 

diákoknak 
2024. június 25. – maszol.ro 

Kedden román nyelv és irodalomból vizsgáztak a nyolcadikosok, a magyar tannyelvű 

osztályokban, sajátos tanterv alapján tanuló diákok tétele közepes nehézségű volt, a 

szövegértési feladatok nem voltak túl bonyolultak, azonban a harmadik tétel fejtörést 

okozhatott a vizsgázóknak – véli Tiutiu Grațiela román szakos tanárnő. A Nagyenyedi Bethlen 

Gábor Kollégium tanárnője a Maszol megkeresésére elmondta, a tétel megfelelt a 

követelményeknek, a megadott szövegek nem voltak sem nagyon hosszúak, sem rövidek. Úgy 

látja, hogy a magyar gyermekek meg tudták oldani, ha készültek a képességvizsgára. Szerinte 

összességében elmondható, hogy a tétel közepes nehézségű volt, a szövegértelmezési kérdések 

logikusak és érthetőek voltak. Sok olyan kérdés volt, amelyre a választ csak ki kellett olvasni a 

szövegből. 

 

Majd’ háromezer diák délutáni oktatását biztosította a most záruló tanévben az 

Iskola Alapítvány 
2024. június 25. – Nyugati Jelen 

A program szeptembertől folytatódik. A 2023–2024-es tanévben is számos család számára 

jelentett hatalmas segítséget az Iskola Alapítvány által 58 településen és 63 tanintézményben 

biztosított Délutáni Oktatási Program. Az Afterschool célja az anyanyelvű oktatás vonzerejének 

növelése, az identitás megőrzése, a magyar oktatás megerősítése, a magyar iskolák 

népszerűsítése és a családok közvetett anyagi támogatása. Ebben a tanévben összesen 2833 

gyermek vett részt a foglalkozásokon. Ezáltal több mint kétezer család részesült közvetett 

anyagi támogatásban, a meleg ebédhez való hozzájárulással és a pedagógusok bérének 

finanszírozásával. 

 

Eredményes tanévet zártak 
2024. június 25. – Nyugati Jelen 

A dévai Téglás Gábor Elméleti Líceumban pénteken a tanintémzény aulájában tartották meg 

az ünnepélyes tanévzárót. Balog Károly-Csaba iskolaigazgató hosszú perceken keresztül 

olvasta fel az idei tanév kiváló versenyeredményeit. Az iskola jövője viszont leginkább a 

diáklétszám alakulásától függ. Erről kérdezték a tanévzárót követően az iskolaigazgatót. „A 
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https://szekelyhon.ro/aktualis/augusztus-vegen-ujra-fesztivaltol-lesz-hangos-a-sepsiszentgyorgyi-dohanygyar
https://maszol.ro/belfold/Roman-kepessegvizsga-a-harmadik-tetel-fejtorest-okozhatott-a-magyar-diakoknak
https://maszol.ro/belfold/Roman-kepessegvizsga-a-harmadik-tetel-fejtorest-okozhatott-a-magyar-diakoknak
https://nyugatijelen.com/jelenido/majd-haromezer-diak-delutani-oktatasat-biztositotta-a-most-zarulo-tanevben-az-iskola
https://nyugatijelen.com/jelenido/majd-haromezer-diak-delutani-oktatasat-biztositotta-a-most-zarulo-tanevben-az-iskola
https://nyugatijelen.com/jelenido/eredmenyes-tanevet-zartak
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tanévzárót megelőzően már közel három hete elkezdődött a ciklust záró évfolyamok ballagása. 

Kezdték a tizenkettedikesek, akik 23-an ballagtak, rá egy hétre 29 nyolcadikos diákunk, és az 

utolsó hét derekán a negyedikesek, akik a jelek szerint mindannyian itt folytatják a 

tanulmányaikat. A diáklétszám utánpótlása azonban elsősorban az előkészítő osztály 

létszámától függ, illetve a kilencedik osztályoktól. Utóbbi szintjén a szülőkkel egyeztetve a 

beiskolázási tervben két kilencedik osztályt kértünk. Egy matematika–informatika–filológia 

osztályt és egy turizmus szakközépiskolai osztályt. Előbbibe nagy valószínűséggel elegendő 

diák lesz. A turizmus osztályba egyelőre kevesen jelentkeztek, de én optimista vagyok” – 

mondta el. 

 

Hivatalosan is elrajtolt a 12. Szent László Napok 
2024. június 25. – erdon.ro 

A Hargita Nemzeti Székely Népi Együttes Boldogasszony tenyerén című előadásával hétfő este 

hivatalosan is elrajtolt a Szent László Napok, amelyet idén immár tizenkettedik alkalommal 

szerveznek meg Nagyváradon. A nyitógálát hagyományosan a színházban tartották meg, este 

hét órakor a fesztivál himnuszára bevonulók szinte teljes egészében megtöltötték az impozáns 

épületet. A Boldogasszony tiszteletét bemutató előadást megelőzően az egyhetes fesztivál 

szervezői, illetve meghívottaik szólaltak fel. Elsőként Zatykó Gyula főszervező köszöntötte a 

nyitógála közönségét. Beszédében rámutatott, az idei már a tizenkettedik alkalom, ami azt 

jelenti, hogy aki egykor a Rhédey-kertben megrendezett fesztivál gyerekprogramjain vett részt, 

az most már a nagykoncerteken „csápol”. Az esemény a Nagyváradról elszármazottak tucatjait, 

vagy akár százait képes hazaszólítani ebben az időszakban, ugyanakkor a térségben élők – 

határon innen és túl is – szép számban vesznek részt a rendezvényen, amely a szálláshelyek 

foglalásában is visszatükröződik – jegyezte meg Zatykó Gyula. 

 

Irodalmi esttel és író-olvasó találkozóval is készül a Petőfi Ügynökség a kolozsvári 

könyvhétre 
2024. június 26. – MTI, hirado.hu 

Koncerttel, író-olvasó találkozókkal, könyvbemutatóval és irodalmi esttel is készül a Petőfi 

Kulturális Ügynökség (PKÜ) a 13. Kolozsvári Ünnepi Könyvhétre, amelyet csütörtöktől 

rendeznek meg a Bánffy-palota udvarán - közölte a PKÜ az MTI-vel. A közlemény szerint a 

háromnapos könyves eseményen az ügynökség programjainak háziasszonya Juhász Anna 

irodalmár lesz. Az első nap író-olvasó találkozójának vendége Halász Rita lesz, aki Mély levegő 

című regényét mutatja be, majd Ferenczi György és az e1ső Pesti Rackák egy rockos-bluesos 

Petőfi-koncerttel készülnek a közönségnek. A második napon Fábián Janka íróval lesz 

beszélgetés, szombaton pedig Száraz Miklós György íróval találkozhat személyesen a kolozsvári 

közönség. Az alkotó erdélyi kötődéséről, a fotográfiáról és az írásról is beszélget majd Juhász 

Annával. A programon Dresch Mihály szaxofonművész is közreműködik. 
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https://www.erdon.ro/helyi-kozelet/2024/06/hivatalosan-is-elrajtolt-a-12-szent-laszlo-napok
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/06/26/irodalmi-esttel-es-iro-olvaso-talalkozoval-is-keszul-a-petofi-ugynokseg-a-kolozsvari-konyvhetre
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/06/26/irodalmi-esttel-es-iro-olvaso-talalkozoval-is-keszul-a-petofi-ugynokseg-a-kolozsvari-konyvhetre
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Fiala-Butora János: Helyezzük tágabb keretbe az etnikai politizálást 
2024. június 25. – Ma7.sk 

Fiala-Butora János mindenekelőtt azt tartotta fontosnak elmondani, hogy az etnikai 

politizálást tágabb és szűkebb értelemben is felfoghatjuk. Alapvetően meghatározó tény, hogy 

Szlovákiában vannak olyan problémák, amelyek nemzetiségi alapon hozzák hátrányos 

helyzetbe az embereket. Amíg ez így marad, addig kijelenthető, hogy a nemzetiségnek van 

politikai relevanciája Szlovákiában. Ezt sokan nem tudatosítják. Főleg azok, akiknek az etnikai 

kérdés a politikában csak a nyílt vitákat jelenti – azaz, ha magyarellenes hangulatkeltés folyik, 

akkor azt fogják fel problémaként, bár Fiala-Butora szerint a téma ennél sokkal tágabb és 

sokrétűbb. 

 

A magyarokon is segíthetne a választási rendszerváltás 
2024. június 25. – Új Szó 

Mielőtt nyári szünetre vonulnának a politikusok, ismét felmerült a választási rendszer 

megreformálásának a kérdése. A kormánykoalíció két legnagyobb pártja mellett az ellenzéki 

KDH is támogatná az átalakítást, a magyar érdekképviselet is jobban járna, de valószínűleg 

nem történik semmilyen változás. Az biztosnak tűnik, hogy a választási rendszer 

megváltoztatásához alkotmányos többségre lenne szükség, miközben a koalíción belül sincs 

egyetértés arról, hogy egyáltalán szükség van-e a rendszer megváltoztatására. Amennyiben a 

választók nyolc megyében külön pártlistára szavaznának, az valószínűleg viszonylag kevés 

számú, de stabil parlamenti helyet jelentene a magyar etnikai érdekképviseletnek. 

 

Fordulj Kispej Lovam turné a Felvidéken 
2024. június 25. – Ma7.sk 

Fordulj Kispej Lovam kulturális lovas turné érkezett a Felvidékre. Búcs, Hetény és Gúta után 

Vágfarkasdon és Alsószeliben folytatódott a turné. Az előadás során a 10 tagú 

táncpedagógusból és egykori hivatásos táncosokból álló csapat erdélyi legényeseket, kárpát-

medencei verbunkokat és pásztortáncokat mutatott be. Kovács Norbert az Élő Forrás 

Hagyományőrző Egyesület elnöke, évtizedes fennállása óta a magyar néphagyomány kutatását, 

átörökítését tekinti fő feladatának. A táncegyüttes minden évben szervez egy hasonló turnét. 

Olyan helyekre próbálnak eljutni, ahol még nagy hagyománnyal bír a néptánc és a népi 

szokások ápolása. 

 

VIII. Felvidéki Vágta: „fiatalítás” néhány újítással és színes programokkal 
2024. június 25. – Ma7.sk 

Az első három helyezett – ahogy eddig is – a Nemzeti Vágta szilvásváradi döntőjén is 

megmérettetheti magát. Bóna Erzsébet hangsúlyozta, hogy a Nemzeti Vágta szabályai a 

Felvidéki Vágtára is érvényesek, tehát figyelemmel kell követniük annak előírásait, és ha 
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https://ma7.sk/aktualis/fiala-butora-janos-helyezzuk-tagabb-keretbe-az-etnikai-politizalast
https://ujszo.com/kozelet/a-magyarokon-is-segithetne-a-valasztasi-rendszervaltas
https://ma7.sk/video/muzsa/fordulj-kispej-lovam-turne-a-felvideken-video
https://ma7.sk/tajaink/viii-felvideki-vagta-fiatalitas-nehany-ujitassal-es-szines-programokkal
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változtatnak valamin, akkor nekik is alkalmazniuk kell ezeket a változtatásokat. “A legnagyobb 

újdonság – ami számomra nagyon tetszik – az, hogy a vágta 16 és 17 éves ifjaknak is lehetőséget 

ad arra, hogy folytassák azt, amit elkezdtek kishuszárként. Ennek köszönhetően lehetőség 

nyílik a folyamatos utánpótlás-nevelésre, és akik korábban a Kishuszár Vágtán versenyeztek, 

azok később a felnőtt futamban is indulhatnak” – mondta a Felvidéki Vágta szervezője.  

 

IX. Felvidéki Tehetségnap Érsekújvárott, ahol a Tehetségnagykövet díj is gazdára 

talált 

2024. június 25. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó 

A Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetsége által meghirdetett pályázatra a hazai magyar 

tanítási nyelvű oktatási intézmények nevezhették be legtehetségesebb, országos és nemzetközi 

eredményeket elérő tanulóikat. 66 oktatási intézményből 178 jelölés érkezett, közülük az 

SZMPSZ által megbízott bizottság 99 tanulót javasolt díjazásra. A Tehetségnagykövet díjat 

Majoros Jácint kapta, aki fő tevékenysége, a méhészet mellett szabadidejében 

magánmúzeumot hozott létre a gömöri fazekasság emlékére a pusztulásra ítélt egykori 

katolikus iskola épületében Lévárton. 

 

III. Kárpát-medencei Harcművészeti és Karate Szeminárium Dunaszerdahelyen 
2024. június 25. – Felvidék.ma 

A III. Kárpát-medencei Harcművészeti és Karate Szeminárium idén először Dunaszerdahelyen 

került megrendezésre a Köz-Ért Polgári Kör és a Motobu Kai White Raven Karate Klub 

szervezésében. A szeminárium hidat kíván képezni a Kárpát-medencei nemzetek között, hiszen 

évszázadokig összetartoztunk, és ez a kulturális kötelék a harcművészetek filozófiájának 

köszönhetően továbbra is összeköt minket. Az edzéseken a „magyar versenykarate kumite 

stílusával” ismerkedhettek meg a résztvevők, amely jelenleg világszerte igen népszerű. A három 

órás edzés alatt a résztvevők megtanulhatták, hogyan kell pszichikailag és taktikailag megvívni 

egy sikeres kumite meccset. 

 

Deák Ernő könyvbemutatója Szencen 
2024. június 25. – Felvidék.ma 

2024. június 24-én a Szenci Közgazdasági és Pedagógiai Szakközépiskolában a Bécsben élő 

Deák Ernő történelemtudós, a Bécsi Naplónak, az európai magyar emigráció utolsó megmaradt 

kéthavonta megjelenő lapjának főszerkesztője, író, költő 2023-ban megjelent Magyarként 

Ausztriában című autobiográfiai műfajnak nevezhető könyvét mutattuk be. Deák Ernőnek 

Ausztria és Magyarország egyaránt az otthonát jelenti, „a haza számára nem kizárólag földrajzi 

fogalom, hanem nyelvből, kultúrából, történelemből, emberi kapcsolatokból ötvöződött 

szellemiség, lelkület. Deák Ernő vezérfonala: Megmaradásunk esélye a közösségi létforma. 

Létünk, fennmaradásunk pedig nem sors, hanem feladat. 

 

Fe
lv

id
é

k
 

https://ma7.sk/tajaink/ix-felvideki-tehetsegnap-ersekujvarott-ahol-a-tehetsegnagykovet-dij-gazdara-talalt
https://ma7.sk/tajaink/ix-felvideki-tehetsegnap-ersekujvarott-ahol-a-tehetsegnagykovet-dij-gazdara-talalt
https://felvidek.ma/2024/06/iii-karpat-medencei-harcmuveszeti-es-karate-szeminarium-dunaszerdahelyen/
https://felvidek.ma/2024/06/deak-erno-konyvbemutatoja-szencen/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. június 26. 

. 

 

  
Dr. Pásztor Bálint: Kezdődik a Szabadka-Zenta-Pancsova vasútvonal felújítása 
2024. június 25. – Magyarszo.rs, Vajma.info, PannonRTV 

A Szabadkai Magyar Rádió Napindító című műsorának vendége volt a Vajdasági Magyar 

Szövetség elnöke. Július 10-én tartják a szabadkai Városi Képviselő-testület alakuló ülését – 

erről beszélt egyebek között a Szabadkai Magyar Rádió Napindítójában dr. Pásztor Bálint. A 

Vajdasági Magyar Szövetség elnöke kiemelte, két fontos projekt, a Béreg és Nákófalva közötti 

gyorsforgalmi út, amelyet Vajdaság mosolyaként emlegetnek, és a Szabadka-Zenta-Pancsova 

vasútvonal is megvalósulhat az előttünk álló időszakban. Vajdasági szinten az Szerb Haladó 

Párton és a Vajdasági Magyar Szövetségen kívül nincsenek olyan pártok, amelyek 

számottevően beleszólhatnak az önkormányzatok működésébe és ugyanez vonatkozik a 

tartományi szintre is - mondta a VMSZ elnöke az SZMR műsorában. A VKT-elnökök és a 

polgármesterek kinevezése kapcsán kiemelte, már a jövő héten megválaszthatják a szabadkai 

VKT elnökét, a titkárt, a tanácsosokat és a polgármestert is. Az alakuló ülést július 10-én, 9 

órától tartják. 

 

Magyar József: Több szerb befektetőre számítunk Magyarországon 
2024. június 25. – PannonRTV 

Több szerbiai befektető jelenlétére számít Magyarország a jövőben - hangsúlyozta Magyar 

József, Magyarország belgrádi nagykövete az Adrijana Mesarović szerb gazdasági miniszterrel 

folytatott megbeszélése során. A találkozón a felek egyebek mellett megvitatták a két ország 

gazdasági együttműködésének további fejlesztését. A politikusok egyetértettek abban, hogy 

Szerbia és Magyarország kapcsolata történelmi szinten van, köszönhetően a két kormány 

közötti intenzív politikai párbeszédnek és az együttműködésnek. A gazdasági kapcsolatok 

alapjai szilárdak, és ezekre szeretnék építeni a jövőbeli fejlődést - emelte ki Magyar József. 

 

Vicsek: Az Európai Parlamentben minden lehetőséget megragadok, hogy 

segítsek Szerbiának az EU felé vezető úton 
2024. június 25. – PannonRTV 

Vicsek Annamária, a Vajdasági Magyar Szövetség képviselője, aki a Fidesz új európai 

parlamenti képviselője, ma kijelentette: ötéves európai parlamenti mandátuma alatt minden 

lehetőséget meg fog ragadni, hogy segítsen Szerbiának az Európai Unió felé vezető útján. 

Vicsek, aki Deli Andort váltja ezen a poszton, a Tanjugnak elmondta, hogy mandátuma alatt 

támogatni fogja az EU migránspolitikájának normalizálását, az ukrajnai háború kapcsán pedig 

a béketárgyalások, és nem az egyik vagy a másik oldal erősítése mellett fog kiállni, de támogatni 

fogja azt is, hogy láthatóbbá váljanak a nemzeti kisebbségek. „Egy szerbiai párt képviselőjeként 

természetesen lesznek feladataim Szerbia EU-integrációjával kapcsolatban, elődömhöz, Deli 

Andorhoz hasonlóan, aki minden lehetőséget megragadott a párbeszédre, illetve a tárgyalásra 

Szerbia EU-csatlakozásának elősegítése érdekében”, tette hozzá Vicsek. 
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Hamarosan kiderül, ki melyik középiskolába jutott be 
2024. június 25 – PannonRTV 

Megjelentek a kisérettségi végleges eredményei. A szerbiai nyolcadikosok anyanyelvből, 

matematikából és választott tantárgyból vizsgáztak. A szabadkai Széchenyi István Általános 

Iskolában idén 114 tanuló fejezte be a nyolcadik osztályt. 99 százalékuk tovább is tanul. 

Többségük szakközépiskolába iratkozna, de a gimnáziumok is népszerűek. Az intézményben a 

szabadkai és környékbeli középiskolák képviselői bemutató órákat tartottak, valamint nyílt 

napokon is részt vehettek a nyolcadikosok. Herbut Róbert, földrajztanár, Széchenyi István Á.I., 

Szabadka: „Mi próbáljuk őket rábeszélni, hogy négy éves szakmát válasszanak, mert mégiscsak, 

ahogy halad a technológia, már elvárható, hogy nem három, hanem négy éves 

szakközépiskolákba menjenek, és külön a szülőkkel is beszéltünk, hogy olyan pályát 

válasszanak, amit szeretnek, és amit élvezettel csinálnak.” 

 

Bemutatóra készül a Szabadkai Népszínház Szerb Társulata 
2024. június 25. – PannonRTV 

A nőiesség, a társadalmi és a családi szabályok, a nemi egyenjogúság és a szabadság is körülöleli 

Jug Đorđević, rendező Franciska a modern csoda öt felvonásban című előadásának 

tematikáját. A Frank Wedekind német költő és drámaíró 1910-ben írt művének 

középpontjában a fiatal Franciska áll, aki szerződést köt az ördöggel, hogy megtudja, milyen 

férfiként élni, mivel úgy véli minden lehetőség és maga a szabadság is a világon kifejezetten, 

csak a férfiaknak adatik meg. A színházi darab nyelvezete, karakterei, valamint az általuk átélt 

különleges helyzetek szembemennek a hagyományokkal és minden várakozást felülmúlnak. A 

Szabadkai Népszínház Szerb Társulatának bemutatója csütörtökön lesz, a Jadran színpadán. 

 

A megbízott kínai cég kiírta a pályázatot a Bánáton áthaladó autópálya 

kiépítésére, egy újvidéki céget is bevontak 
2024. június 25. – Vajma.info 

A kínai Shandong Hi-Speed International – a Planning&Design Company KFT leányvállalata 

–, amely a Bánáton áthaladó első autópályát építi, kiírta az erre vonatkozó versenypályázatot. 

Ez az autópálya része a Belgrád–Nagybecskerek–Újvidék útvonalnak, közölte az eKapija 

portál. A folyamatba bevonták az újvidéki AG-Uns építkezési intézetet, mert ez az intézet 

dolgozta ki az autópálya ötlettervét is, és jó kapcsolatot ápol a kínai céggel. A beszerzés értéke 

valamivel meghaladja a 4,6 millió eurót, a pályázat pedig július 1-ig tart. Az autópálya – 

amelynek építését hivatalosan tavaly decemberben kezdték meg – mintegy 103,4 kilométer 

hosszú lesz, mindkét irányban négy sávval. Az első, 67,66 kilométer hosszú szakasz Belgrádtól 

Nagybecskerekig tart, a második, 35,74 kilométeres Nagybecskerektől Újvidékig, és további 

25,35 kilométernyi út épül a Zsablya és Újvidék közötti alternatív szakaszon, így az út teljes 

hossza 128,75 kilométer. 
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Aratóünnepség Szenttamáson 
2024. június 25. – Magyarszo.rs 

A szenttamási Hagyományápoló Klub az idén 27. alkalommal rendezi meg a Hagyományos 

Aratóünnepséget. A régi aratási szokások felelevenítésére és a kísérő rendezvényekre július 6-

án kerül sor a Szegedi út  108. alatt, az Anova Kooperáció épületénél. Robotka Angéla, az 

egyesület elnöke elmondta, a cél ezúttal is a hagyományos aratási szokások felelevenítése, 

megőrzése és átadása a fiatalabb generációknak. Az idei rendezvényre is több mint tíz csapat 

jelentkezésére számítanak, és még mindig lehet jelentkezni. Arra pedig külön odafigyeltek, 

hogy az esemény dátuma ne ütközzön a másik aratóünnepségek dátumaival. − Szeretnénk 

folytatni ezt a szép hagyományt a községben, és szervezőkként arra törekszünk, hogy minden 

zökkenőmentes legyen. A klub apraja és nagyja egyaránt kiveszi részét mindenből. 

 

Csantavéren állítanak ki a kézimunkázók 
2024. június 25. – Magyarszo.rs 

A Vajdasági Kézimunka-kedvelők Szövetsége július 27-től 30-áig Csantavéren rendezi meg a 

25. nemzetközi kézimunka-kiállítását. Paróczi Mária, a szövetség elnöke ez alkalomból 

lapunknak elmondta, a csantavéri általános iskolában tartandó rendezvényre eddig 

Vajdaságból és az anyaországból mintegy 50 kézimunkacsoport és 10 egyéni kiállító jelezte 

részvételét. Tehát csaknem 870 kiállító mintegy 2500 munkáját láthatják az érdeklődők. − A 

megnyitót június 27-én 13 órakor tartjuk, aznap és a következő két napon 18 óráig, vasárnap 

pedig 9-től 13 óráig tekinthető meg a kiállítás. Minden érdeklődőt szeretettel várunk – mondta 

Paróczi Mária. 

                    
Őrizetbe vették Munkács polgármesterét és a járási közigazgatás elnökét 
2024. június 25. – KISZo.net 

Az SZBU és a Korrpupcióellenes Hivatal őrizetbe vette Andrij Balogát, Munkács 

polgármesterét és Mihajlo Lanyót, a Munkácsi Járási Közigazgatás elnökét, közli a 

suspilne.media. A gyanú szerint hivatali helyzetükkel visszaélve egy 3 hektárnál nagyobb 

területű belvárosi telket értékesítettek alulértékelt áron, közölte Vanda Miljo, az SZBU 

sajtószóvivője. Elmondása szerint a törvényellenes ügyletet Lanyo szervezte meg, aki jól ismert 

befolyásáról alvilági körökben. Korábban kétszer választották parlamenti képviselőnek a 

Régiók Pártjától. A polgármestert és a járási tanács vezetőjét 3-tól 6 évig terjedő 

szabadságvesztés fenyegeti, bizonyos tisztségek betöltésére vagy tevékenységek végzésére való 

jogosultságtól 3 évre való eltiltással. 
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Magyar fejlesztésösztönző képviseleti iroda nyílt Kárpátalján a KMKSZ 

közreműködésével 
2024. június 25. – MTI, Magyar Hírlap, Vasárnap.hu, Karpat.in.ua, Vajma.info 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) együttműködésével megnyitott 

fejlesztésösztönző képviseleti iroda lehetővé teszi az európai uniós források bevonását 

Magyarország közreműködésével, tanácsadásával Ukrajnába, ezen belül pedig hangsúlyosan 

Kárpátaljára - jelentette ki Petri Bernadett, a Közigazgatási és Területfejlesztési Minisztérium 

közvetlen uniós források felhasználásának koordinációjáért felelős miniszteri biztosa kedden, 

Beregszászon. Petri Bernadett - aki egyben a Magyar Fejlesztésösztönző Iroda (MFOI) 

ügyvezető igazgatója - kifejtette: az a cél, hogy minél több európai uniós fejlesztési forráshoz 

juthassanak az ott élő emberek, valamint a fejlődés útjára kerüljenek, azon maradjanak a 

háború következményeit elszenvedni kényszerülő gazdasági szereplők. 

 

Konferencia a beregszászi járási kistérségek KMKSZ-frakcióinak működéséről 
2024. június 25. – Karpat.in.ua 

A beregszászi járási kistérségek önkormányzataiban 53 képviselővel van jelen a „KMKSZ” 

Ukrajnai Magyar Párt. A képviselők hatékony munkájához elengedhetetlen, hogy 

összehangoltan tegyék meg javaslataikat és elvszerűen hozzák meg döntéseiket, hangzott el a 

képviselőknek a Tiszacsomai Árpád Vezér Látogatóközpontban megtartott konferenciáján. 

Tekintélyt csak úgy tudunk kivívni, ha minden egyes felmerülő kérdés kapcsán következetesen 

és egységesen lépünk fel. Ehhez viszont az szükséges, hogy az ülések előtt egyeztessük 

elképzeléseinket, hangsúlyozta Sin József, a KMKSZ alelnöke. Mester András, a KMKSZ 

önkormányzati titkára hangsúlyozta: leginkább a falvak adják a KMKSZ erejét, hisz a szervezet 

legtöbb képviselője itt kerül megválasztásra. Lényeges, hogy a települések fejlesztése 

arányosan történjen, ne csupán a nagyok kapják meg a rendelkezésre álló szűkös forrásokat. 

Ehhez viszont képviselői szolidaritásra van szükség. A konferencia szervezői felhívták a 

jelenlévők figyelmét arra, hogy a KMKSZ jogsegélyszolgálatot működtet, így bármilyen 

felmerülő kérdésben bizalommal lehet fordulni az ott dolgozó jogászokhoz. 

 

Jutalomkirándulás járt az ökológiai verseny győzteseinek 
2024. június 25. – KISZo.net 

A Técsői Magyar Tannyelvű Református Líceumban 6. alkalommal került sor 

eredményhirdetéssel egybekötött divatbemutatóra. Mindkét esemény rendhagyó volt, hiszen 

nem a tanulmányokban elért eredményeket, hanem a környezettudatos életmód 

népszerűsítése terén kifejtett tevékenységet értékelték. Az intézményben 2017-óta minden 

évben meghirdetik a „Bolygónk tisztaságáért” című ökológiai versenyt, melynek során a 

résztvevők egy éven keresztül gyűjtik az újrahasznosítható hulladékot, minden begyűjtött 

darabért 1-1 pontot kapnak. Az eredmény évről évre látványosabb, mivel egyre több gyerek 

csatlakozik a kezdeményezéshez. A cél, hogy az újrahasznosítható hulladékok a gyűjtőpontokra 

kerüljenek, s ne a folyókban, tavakban, erdőkben landoljanak. A 2023-2024-es tanévben 

meghirdetett versenybe 41 tanuló kapcsolódott be. 
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Megkezdődött a Horváth Anna alkotóhét a KMNE szervezésében 
2024. június 25. – Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete idén is megszervezte a Horváth Anna 

alkotóhetet. Az alkalomnak a Pásztor Ferenc Közösségi és Zarándokház adott otthont. A neves 

beregszászi keramikus, képzőművész emlékére megrendezett program célja a művésznő 

szellemi örökségének megőrzése és továbbadása a fiatalok számára. A hét folyamán a 

résztvevők a tapasztalt és ismert mentorok segítségével nyernek betekintést a korongozás, az 

agyaggal való munka, a rajzolás és a festészet rejtelmeibe. 

 

PTSD tréninggel segít a Baptista Szeretetszolgálat 
2024. június 25. – Karpat.in.ua 

A háború elhúzódásával egyre több civil és természetesen katona szenved el különböző 

sérüléseket. A fizikai sérülések mellett azonban, legalább olyan veszélyesek azok a lelki sebek 

is, amelyeket az egyének magukban hordoznak. A poszttraumás stressz szindrómáról nagyon 

sokáig úgy tartották, hogy csupán a fronton szolgáló katonákat érinti. Később azonban 

felismerték, hogy egyéb traumatikus élmények is kiválthatják a betegséget, amely nem csupán 

a katonákat érintheti. Ezzel a betegséggel és annak kezelési lehetőségeivel foglalkoznak a héten 

a makkosjánosi Helikon Hotel rendezvénytermében, ahol a Baptista Szeretetszolgálat 

meghívására több kanadai szakember tart képzéseket.  

 

Kizárják a felsőoktatási intézményekből a katonai gyakorlati alapképzést 

megtagadó férfi hallgatókat 
2024. június 24. – karpataljalap.net 

A gyakorlati alapképzés megtagadása a katonai szolgálatra alkalmasnak minősített férfi 

hallgatók által alapul szolgál az oktatási intézményből való kizárásukhoz – derül ki a miniszteri 

kabinet 2024. június 21-i 734. számú határozatához csatolt A felsőoktatásban részt vevő ukrán 

polgárok és rendőrtisztek általános katonai alapképzésének eljárásrendjéből, amelyet a 

korrespondent.net ismertetett június 25-én, kedden. A korrespondent.net emlékeztet, hogy a 

nappali vagy duális képzésben résztvevők, a katonai felsőoktatási intézmények és a 

felsőoktatási intézmények katonai oktatási egységeinek kadétjai, valamint a sajátos képzési 

feltételű, rendőrtiszteket képző felsőoktatási intézmények kadétjai vesznek részt általános 

katonai alapképzésben, a felsőoktatási intézmény tulajdonformájától függetlenül. 
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https://life.karpat.in.ua/?p=191397&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=191410&lang=hu
https://karpataljalap.net/2024/06/25/kizarjak-felsooktatasi-intezmenyekbol-katonai-gyakorlati-alapkepzest-megtagado-ferfi-hallgatokatú
https://karpataljalap.net/2024/06/25/kizarjak-felsooktatasi-intezmenyekbol-katonai-gyakorlati-alapkepzest-megtagado-ferfi-hallgatokatú
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. június 25. – Kossuth Rádió 

 

1951-ben ezen a napon, június 18-án kezdődött a Románia délnyugati részén, a jugoszláv határ 

közelében élők bărăgani deportálása. A „fekete pünkösd” éjszakáján és az azt követő 

időszakban a határsáv 297 településéről – közöttük számos magyar faluból – mintegy 

negyvenezer embert költöztettek kényszerlakhelyre Bukaresttől délre, a Duna melletti román 

alföldre. Az 1951-es kitelepítések áldozatai főleg „kulákok”, azaz földbirtokosok voltak, de 1956 

után is folytatódott a kommunista rendszer ellenséginek az odatelepítése. Az okokról és a 

körülményekről, a történelmi kontextusról Lehőcz László Halász Ferenc történészt kérdezte. 

 

Sok olyan kihívás foglalkoztatja az embereket, mint például a demográfiai robbanások, a 

klímaváltozás, vagy a háború. Többek között ezeket a témákat is érintette Demkó Attila, 

biztonságpolitikai szakértő, a Mathias Corvinus Collegium Geopolitikai műhelyének vezetője 

abban az előadásában, amelyet az MCC beregszászi képzési központjában tartott. 

 

Több évtizedes gond Szerbiában, hogy a magyar többségű közegben élő magyar gyerekek nem 

tanulják meg az államnyelvet. Ez a felsőoktatásban okoz gondot. Ezért aztán a fiatalok nagy 

része Magyarországon iratkozik be egyetemre, majd a diploma megszerzése után sem mennek 

haza, mert szerb nyelvtudás nélkül nem tudnak otthon érvényesülni. A problémát felismerve 

módosították nemrég a tantervet. Ennek eredményeit vitatták meg a minap Magyarkanizsán, 

egy szakmai konferencián. Németh Ernő riportja. 

 

Magyarország folytatja a háború kirobbanása óta tartó humanitárius segítségnyújtását 

Ukrajnának. Legutóbb egészségügyi felszereléseket és gyógyszereket kaptak a kárpátaljai 

egészségügyi intézmények. Részletek Iváncsik Attilától. 

 

Adománybolt, ún. cseriti butik nyílt Marosvásárhelyen, a Divers Egyesület kezdeményezésére. 

A bolt egyedi módszerrel működik. Az adományként leadott és a polcokra került termékekért 

a vásárló önkéntes pénzadománnyal fizet, anyagi lehetőségei szerint. Tehát, a kiválasztott 

ruhát, cipőt, gyermekjátékot, használati -és dísztárgyat vagy kisebb elektronikai cikket a 

vásárló saját maga "árazza be", az összeget pedig egy adománydobozba helyezi el. A cseriti bolt 

működtetését, felügyeletét önkéntes munkával végzik az egyesület tagjai. A bevételből a Divers 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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egyesület szociális programját segítik - hangzott el a bolt megnyitóján. Ott készült Erdei Edit-

Zsuzsánna riportja. 

 

Nagybecskerek központjában 9. alkalommal szervezték meg a végzős óvodások táncát. A jó 

hangulatú rendezvényen ott járt munkatársunk, Kónya-Kovács Otília is, aki aztán mikrofonhoz 

kérte az ünneplők apraját-nagyját. 

 

Igazi karneváli hangulatban zajlott a hétvégén a 12. Tiszavirág Fesztivál Zentán. A város 

nyárnyitó rendezvényére ezúttal is nagyon sokan voltak kíváncsiak. Az eseményről Ternovácz 

István küldött hangképes összeállítást. 


